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تا دهه 70، پایتخت، 21منطقه داشــت و اراضی 
بین تهران و کرج به عنوان تنفســگاه شــهر 
تهران محسوب می شــد، اما از دهه  70 و 80به 
بعد ساخت وســاز در این منطقه رونق گرفت و 
این بخش به کلانشهر تهران الحاق و روی نقشه 
به عنوان منطقــه 22جانمایی شــد. با توجه  به 
موقعیت جغرافیایی که این منطقه دارد، همچنان 
تأمین کننده ســرانه های تفرجگاهی، خدماتی، 
فضای ســبز و ... پایتخت محســوب می شود. 
موضوعی که روزگذشــته در بازدید حمیدرضا 
حاجوی، شهردار منطقه22 از مؤسسه همشهری 
مورد توجه و تأکید قرار گرفــت و او به خبرنگار 
سرویس شهری گفت: »سرانه ها در شهر تهران 
استانداردهایی دارند که باتوجه  به ظرفیت منطقه، 
امکان اجرایی و عملیاتی شدن آنها در این منطقه 
وجود دارد و از این رو تأمین سرانه های موردنیاز 
پایتخت مانند توسعه ســرانه های گردشگری و 
تفرجگاهی برایمان اولویت دارد. همچنین به دلیل 
اتصال غربی منطقه با ســایر استان های کشور، 
دروازه تهران جدید محســوب می شود که قصد 
داریم با اســتفاده از رویکرد معماری اسلامی - 
ایرانی در بنا ها وجه تمایز این شهر جدید را بیش 
از بیش نمایان کنیم.« حاجوی در ادامه گفت وگو به 
موضوعات و موارد دیگری ازجمله کمبودهای حوزه 
حمل ونقل و سرانه ها و ... اشاره کرد که می خوانید.

امسال برای منطقه حدود 26طرح یا 
پروژه پیش بینی شــده است. وضعیت پیشرفت 

فیزیکی پروژه چگونه است؟
پروژه ها در 2 بعد توســعه محلی و کلان، طراحی و 
پیش بینی  شده اند. پروژه های توسعه محلی که سبب 
تحول محلات می شود و مردم می توانند اثرات آنها را 
از درب منزل تا شریان های اصلی حس کنند در حال 
 انجام هستند که می توان به ایجاد پاتوق های محلی
 و ... اشــاره کرد. پروژه های کلان منطقه هم شامل 
توسعه فضاهای فرهنگی، تکمیل زیرساخت بزرگراهی 
و شریان های اصلی و ... می شود. باتوجه  به پایش های 
مســتمری که از پروژه ها صورت می گیرد، وضعیت، 
مطلوب و خوب اســت و از تمام ظرفیت ها استفاده 
می کنیم تا پایان سال طرح ها به اتمام برسند. البته 

که با توسعه یافتگی منطقه فاصله زیادی داریم. چرا 
که منطقه نوپاســت و در مباحث زیرساختی مانند 
حوزه آب )آب خام و شــرب( و فاضلاب کمبودهایی 
وجود دارد که با اهتمام دستگاه های متولی امیدواریم 

به زودی شاهد رفع آنها باشیم.
منطقه دارای کاربری های متنوع اعم از 
مسکونی، تجاری، فرهنگی و ... است. آیا برنامه ای 

برای ایجاد توازن میان آنها دارید؟
این موضوع )توازن میان کاربردها و کاربری ها( در ادوار 
گذشته مغفول مانده است و در این دوره تلاش می کنیم 
علاوه بر سکونتگاه ها به سایر بخش ها مانند کاربری های 
تجاری، تفرجگاهی، توسعه سرانه های فرهنگی، ورزشی 

و گردشگری و ... هم توجه داشته باشیم.
آیا کمبود سرانه در منطقه وجود دارد؟

بزرگ ترین کمبود منطقه در ســرانه های آموزشی 
و فرهنگی اســت. با وجود اینکه قطب گردشــگری 
پایتخــت محســوب می شــود و در ایــن بخــش 
ظرفیت هایی خوبی مانند کوهستان، دریاچه چیتگر و 
بوستان های جنگلی و ... وجود دارد، اما حوزه آموزشی 

و فرهنگی به شدت نیازمند توجه است.
یکی از مشــکلات اصلی و اساسی 
ساکنان منطقه، کمبود حمل ونقل همگانی است. 

برنامه ای برای حل این مشکل دارید؟
به نکته درستی اشاره کردید. کمبود ناوگان حمل ونقل 
همگانی به محض ورود به منطقه احساس می شود. 
علت اصلی، وجود شریان های اساسی شهر تهران در 

قالب محورهای بزرگراهی و آزادراهی اســت 
که ارتباط شــمال و جنوب منطقه را قطع 

کرده اند و رفع آن نیاز به کریدور )گذرگاه( و تقویت 
ناوگان حمل ونقل عمومی اعم از اتوبوس، تاکســی 
و مترو دارد. با برنامه ریزی های انجام شــده در حوزه 
حمل ونقل ریلی امیدواریم بخشــی از مشکلات در 
سال های آتی حل شود. در بخش اتوبوسرانی باتوجه 
 به شبکه های موجود شاید نتوان اقداماتی انجام داد، 
اما آنچه می توان در کوتاه مدت پیگیری کرد که قطعاً 
سبب رضایت شهروندان هم می شود، توسعه و تقویت 
ناوگان تاکسیرانی با مشارکت بخش خصوصی است 

که موضوع در دستورکار قرار دارد.
نوسازی بافت ناپایدار پیکان شهر خبر 
خوبی بود. آیا چنیــن اقداماتی در منطقه تداوم 

خواهد داشت؟
این اقدام )نوسازی بافت ناپایدار پیکان شهر( با 
استفاده از ظرفیت کمیسیون ماده 5محقق شد و 
در منطقه نقاط متعددی وجود دارد که در حوزه 
معماری و شهرســازی نیازمند توجه 
هستند و سعی داریم با تهیه و ارائه 
طرح های موضوعــی و موضعی، 
موارد مربوط به طرح تفصیلی 
را راهبری و تصمیماتی برای 
مردم و به نفع مردم در حوزه 
شهرسازی گرفته، ابلاغ 

و اجرایی کنیم.

توسعه گردشگری در دروازه تهران جدید 
شهردار منطقه 22در جریان بازدید از همشهری ضمن اشاره به برخی از کمبودها و مشکلات، اقدامات مدیریت شهری در تنفس گاه پایتخت را تشریح کرد

زینب  زینال زادهگفت وگو
روزنامه نگار

شنیده  شدن صدای مردم در بهارستان
چکیــده  آنچــه به عنــوان حکمرانــی 
مطلــوب در اندیشــه های صاحب نظران 
و نوشــتارهای سیاســی مرقوم شــده، 
برگرداندن حق تعیین سرنوشــت افراد 
به خود آنان اســت. در واقع بخش عظیمی از آنچه درگذشته 
مردمان را علیهِ پادشاهان شورانده، محروم کردن آنان از دخالت 

در ساخت مسیر آینده  سرزمینشان بوده است.
با طلوع انقلاب اسلامی، خورشید آزادی و برابری بر رخساره  
ملت محبوس در تاریکی، تابیدن گرفت؛ به گونه ای که استقرار 
مردم سالاری در ایران، مصادف گشــت با ایجاد سازوکارهای 
متنوعی برای سهیم شــدن آحاد مردم در حکمرانی. طراحی 
این سازوکارها سبب شــد که ایرانیان در گوشه وکنار کشور، 
وَرای قومیت ها، رنگ ها و ســلیقه ها، به مساوات در سرنوشت 
سیاســی خود تأثیر بگذارند و مسیر ارزشــمندِ نقش آفرینی 
یکایک افــراد در تصمیم گیری های کلان مملکت پایه گذاری 
شود. یکی از تجلی های درخشــان این مردم سالاری، مجلس 
شورای اسلامی است که ساختاری برای گردهمایی نمایندگان 
تمامی مردم بــوده و می توان با اطمینان ادعــا کرد که امروز 
صدای فردی از دورافتاده ترین روســتای کشــور، از حنجره  
نماینده ای در ساختمان مثلثی بهارستان شنیده خواهد شد. 
مجلس شورای اســلامی که امروز به خانه  ملت معروف شده 
نمایی از تکثر قومی و زبانی ایرانیان است که با وجود تفاوت ها، 
ذیل یک پرچم، در بطن یک قانون و با یک هدف برای اعتلای 

کشور تلاش می کنند.
اثرگذاری مجلس شورای اسلامی در تمام جوانب حکمرانی، 
امری مبرهن است و در طول این چهار دهه شاهد آن بوده ایم 
که هرگاه نمایندگانی جســور، دلسوز، هم راســتا با سایر قوا 
و متخصــص در خانه ملت حضــور داشــته اند، دَوَرانِ چرخ 
پیشرفت کشور ســرعت گرفته است. خوشبختانه نمایندگان 
مجلس کنونی نیز دارای تمــام این خصیصه ها بوده و ازاین رو 
برای حاکمیــت و مردم، بارقــه ای از امید ایجاد شــده که با 
دغدغه مندی نمایندگان، مشکلات گوشه گوشه میهن در خانه 
ملت شنیده شــده و باتدبیر و درایت، برای حل این مشکلات 
گام های اثربخشی برداشته خواهد شــد؛ لذا به بهانه سالروز 
شهادت آیت الله سیدحسن مدرس در 10آذرماه سال1316 
و روز مجلس شــورای اســلامی، ضمن تقدیر از تلاش های 
نمایندگان، به عنوان عضو شورای اسلامی شهر تهران، از حضور 
نمایندگان مردم در نشست های تخصصی همه جانبه به منظور 
تبادل تجارب، اشــتراک گذاری اطلاعات و گفتمان سازی در 
اولویت های کلان استقبال می کنیم و این هم افزایی بین بخشی 
را لازمه  پیشــرفت هرچه بیشــتر می دانیم؛ زیرا معتقدیم که 
نشــانه های مثبت همکاری این دو نهاد مردمــی، در زندگی 

همشهریان و هموطنان متجلی خواهد شد.
*رئیس کمیته اجتماعی شورای شهر تهران

لطف الله فروزنده
 معاون مالی و اقتصاد شهری شهرداری تهران

خبرنــگاران می تواننــد در قالــب جهــاد 
مســکن کــه از ســوی شــهرداری تهــران 
آغاز شــده اســت، صاحــب خانه شــوند. 
خبرنگاران می توانند تشــکلی را تشکیل 
بدهنــد و موضــوع را از طریــق وزارت 
ارشــاد پیگیری کنند. شــهرداری بــا  ارائه 
تســهیلات بــه آنهــا کمــک لازم بــرای 

خانه دارشدن  می کند.

عبدالمطهر محمدخانی
سخنگوی شهرداری تهران

در کمیتــه ســفرهای خارجــی کارکنــان 
شــهرداری تهران موضوعی در رابطه با 
سفر به قطر برای جام جهانی تصویب 
نشــده و هیچ بخشــی الزامی نداشــته 
است. اگر افرادی به این سفر رفته اند 
کــه حداکثــر ۲ یــا ۳ نفــر از نیروهــای 
شــهرداری تهــران هســتند، بــا هزینــه 

شخصی خودشان بوده است. 

نقل قول خبر

عدد خبر

زهرا شمس احسان*یادداشت

امــروز بــه مناســبت میــلاد حضــرت 
زینــب )س( و روز پرســتار بازدیــد از 
مجموعــه برج میــلاد بــرای پرســتاران 
رایگان شد. بر این اســاس، پرستاران 
امــروز  می تواننــد  کشــور  سراســر 
)چهارشــنبه ۹ آذرمــاه( از ســاعت ۹ تا 
۲۰ بــا ارائــه کارت نظــام پرســتاری از 

مجموعه برج میلاد بازدید کنند.
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هم اندیشــی و تقدیر از افــراد تاثیرگذار در 
پویــش آزادی مــادران زندانــی بــه میزبانی 
شــهرداری منطقــه5 برگــزار شــد. در ایــن 
نشست، احسان شریفی،  شهردار منطقه 
گفت: »کار زیبایی که در این منطقه به راه 
افتــاده باعث می شــود تــا هر ســال تعداد 
زیادی از زنان نیازمند که به دلیل مشکلات 
مالی گرفتار شده و پشت میله های زندان 
رفته انــد، آزاد شــده و بــه آغــوش خانــواده 
برگردند. جریــان آزادی زندانی ها جریانی 
زلال و شفاف است که در حال حاضر 168  
زندانی آزاد شدند که بعضی از آنها بالای 7 

سال زندانی داشتند.« 

168
زندانی

ایجاد ناحیه کوهستانی
همجواری منطقه 22با رشته کوه های البرز سبب شده تا شهردار این منطقه 

اقدام به راه اندازی ناحیه کوهستانی کند. درســت مشابه نواحی که در 
محله ها فعال هستند و امور شهری را پیگیری و به مطالبات شهروندان 

پاســخ می دهند. به گفته حاجوی این ناحیه در قالب ستاد کوهستان 
موضوعاتی چون گردشگری کوهستانی، برقراری ایمنی و امنیت، 

جلوگیری از تخلفــات ساخت وســاز و... را پیگیری می کند. 
شهرداری تهران این موضوع را در دستور کار دارد و قرار است 
با ایجاد ساختار مناسب و متناسب با مأموریت های شهرداری 

تهران به زودی در منطقه عملیاتی و اجرایی شود.

مکث


